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Entrevista a 
Elisenda Alamany,

regidora d’ERC 
i consellera a l’AMB

pàgs 8 i 9

“La decisió sobre
el meu lloc el 

2023 no depèn
només de la 

meva voluntat” EL FORT PIENC pàg 18

Els veïns de Sicília amb
Consell de Cent ja noten
el supermercat fantasma

SANT ANTONI pàg 10

Arrenquen les obres del
futur espai veïnal del Mercat

DRETA DE L’EIXAMPLE pàg 14

El barri aposta per tenir
un comerç més accessible

En marxa l’esperada reforma
del Mercat de Sagrada Família
Ahir van començar les primeres obres d’un equipament que en els últims anys ha passat de 200 a 50 parades pàg 16

UN DEBAT AMB MATISOS
Està brut l’Eixample?
Varietat d’opinions entre
les associacions de veïns pàg 3

BÀSQUET pàg 20

Berta Sellarès (CB Roser):
"Som un equip en què 
totes cuidem de la resta"
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“L’Eixample no està bruta, però
pot estar més neta”. Ho va dir el
regidor del Districte, Pau Gon-
zàlez, en una entrevista publica-
da a Línia Eixample el passat dia
13. De fet, fonts del Districte ja
havien reconegut dies abans en
aquest mitjà que “la neteja és un
dels temes que rep més queixes”
i que això els preocupava. El
cert és que, en els últims mesos,
les queixes sobre un suposat
augment de la brutícia s’han es-
tès per tota la ciutat i han arribat
a l’Eixample, agafant més pes a
Sant Antoni.
Enmig de tot això, l’Ajunta-

ment ha presentat aquest mes
d’octubre un pla de reforç de la

neteja i el manteniment de l’espai
públic amb el nom de ‘Cuidem
Barcelona’. Es tracta d’un pla de
xoc que s’ha de desenvolupar
des d’ara fins al 2023, que supo-
sa una injecció de setanta milions
d’euros en matèria de neteja i que
preveu fer intervencions en un to-
tal de 350 punts de la ciutat.

DEU PUNTS DE L’EIXAMPLE
De moment, el consistori ha con-
cretat quines són les deu prime-
res grans àrees de l’Eixample
on ja ha fet neteges a fons o té
previst fer-les a curt termini.
Sant Antoni és el barri on s’han
previst més actuacions, amb la
superilla i la ronda com a prin-
cipals focus. “Ja són els punts que
toquen”, diu el president de l’As-
sociació de Veïns i Veïnes del bar-
ri, Pep Sala, que reconeix que hi
havia hagut queixes sobre aques-

tes zones i que els veïns ja hi han
notat una millora.
Per la seva banda, el president

de l’AV del Fort Pienc, Joaquim
Mallén, valora positivament que
l’Ajuntament hagi decidit inter-
venir als entorns de la plaça del
Fort Pienc i de l’Auditori i el
TNC, però troba a faltar altres zo-
nes, com les places André Mal-
raux i Anna Lizaran. En aquest
sentit, creu que “hauria estat bé
que els punts s’escollissin amb els
veïns”. Un parer semblant és el
que expressa Sergi Gómez, de
l’AV de la Sagrada Família, que
espera que “no s’actuï només als
llocs més turístics, com l’entorn
del temple o l’avinguda Gaudí,
sinó que s’arribi a tot el barri”. 

INCIVISME
Gómez, però, matisa que des de
l’entitat veïnal no tenen la sen-

sació que el barri estigui “deixat”.
La seva valoració contrasta amb
les crítiques d’alguns veïns i co-
merciants del districte, però co-
incideix amb la dels presidents de
les associacions veïnals de la
Dreta i l’Esquerra de l’Eixample.
Jaume Artigues, de la Dreta,

assegura que a l’entitat “no arri-
ben queixes sobre brutícia” i, si bé
admet que “hi ha cert incivisme”,
subratlla que l’origen d’això es
troba en qüestions com el turis-
me i la pobresa. “No em sembla
que es pugui acusar l’Ajunta-
ment de poca neteja”, afirma, i re-
corda que “Barcelona té proble-
mes molt més greus que aquest”.
“Hi ha casos puntuals d’incivisme,
però no hi ha un problema ge-
neral de brutícia, com s’està dient
últimament”, opina, en la matei-
xa línia, el president de l’AV de
l’Esquerra, Joan Vey.

Tot i que el seu barri és on la
brutícia ha generat més queixes,
Sala té clara una cosa: “No creiem
que l’Ajuntament hagi de gastar
un percentatge tan elevat del
pressupost en neteja”, diu el pre-
sident de l’AV de Sant Antoni.
Considera, per tant, que caldria
buscar altres solucions. “No po-
dem estar gastant setanta milions
d’euros extres cada any: és un pe-
daç que segurament fa falta, però
no soluciona el problema de
base”, afegeix.
Davant d’això, proposa més

pedagogia i sensibilització a tra-
vés de figures com els agents cí-
vics. També Vey creu que la so-
lució passa per “cridar l’atenció”
de la gent que, per exemple, “no
recull les caques dels seus gossos”.
“Si no, la gent continuarà em-
brutant perquè ja vindrà algú
que ho netegi”, conclou Sala.

Un dels punts on ja s’ha fet una neteja a fons és a la superilla de Sant Antoni. Foto: Ajuntament

Anna Utiel
EIXAMPLE

Va per barris
» L’Ajuntament reforça la neteja en diversos punts de l’Eixample després d’algunes queixes veïnals
» Diverses associacions de veïns asseguren, però, que els seus barris no tenen un problema de brutícia
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La lupa

Barcelona està bruta i deixada. Aquesta és una
queixa generalitzada visquis on visquis de la
ciutat. La neteja ocupa les primeres posicions
dels problemes que els veïns esmenten als ba-

ròmetres semestrals des de fa molts mesos, els con-
sells de barri i audiències públiques en van plens i
aquest estiu sorties al carrer i a cada cantonada te’n
trobaves un cas flagrant.
La neteja és la imatge de la ciutat. Una ciutat bru-

ta és una ciutat trista, apagada, sense futur, sense vida,
i alhora la brutícia genera inseguretat als carrers i els
fa menys atractius. Si l’Ajuntament perd el control de
la neteja, ho perd gairebé tot.
És per això que el grup municipal de Junts per

Catalunya, després de parlar i treballar-ho amb en-
titats de tota mena preocupades per aquesta situa-
ció, vam posar en marxa el web juntscuidembarce-
lona.cat, un nou espai de col·laboració per fer pos-
sible una ciutat més neta i endreçada que ofereix al
veïnat penjar fotos localitzades d'espais bruts, de-
gradats o malmesos de la via pública i on des del grup
entrem la iniciativa corresponent i investiguem el cas

en particular per veure políticament quin mecanis-
me ha fallat en cada ocasió i poder-lo millorar. Trac-
tament del verd, contenidors, mobiliari malmès,
manteniment del carrer...
Després de les demandes del nostre grup muni-

cipal, de diferents queixes veïnals i d’escàndols a la

premsa i a les xarxes, l’Ajuntament de Barcelona ha
anunciat una injecció de 70 milions d'euros extres en
la neteja i manteniment de la ciutat per als pròxims
15 mesos. Perquè ens fem una idea del que suposa: tot
el pressupost de neteja ordinari en un any són 300 mi-
lions d’euros. A quina situació de degradació de la ciu-
tat han deixat arribar com per haver de gastar això?
No han practicat un manteniment continuat? No han

vigilat les contractes de neteja? No han escoltat les
queixes fins ara?
70 milions. Aquest és el pressupost del que s'ha ba-

tejat com a Pla Cuidem Barcelona (hauríem d’haver
patentat el nom i ara cobraríem per drets d’autor), que
preveu intervencions en 350 punts de la ciutat des d'a-
quest octubre fins al 2023 per intensificar la neteja,
millorar l'enllumenat, l'arbrat, la pavimentació i el cla-
vegueram o fer manteniment del patrimoni artístic.
Per ara, no han informat ningú de quins seran tots
aquests 350 punts. Vam demanar la informació ofi-
cial i encara l’estem esperant. Típica obscuritat i fal-
ta de transparència del govern Colau-Collboni. Ara a
veure com els gasten i en què.
El grup municipal de Junts a Barcelona en farà

un seguiment exhaustiu per tal que aquest pla es
compleixi i que cap zona de la ciutat segueixi en un
estat de degradació creixent. També batallarem amb
les nostres accions, amb les quals hem aconseguit
que moguin fitxa en aquesta qüestió, posant sem-
pre l’Eixample (i la ciutat) i els interessos dels seus
ciutadans i ciutadanes per davant de tot.

Una ciutat bruta és una 
ciutat trista, apagada, 
sense futur, sense vida

per Albert Cerrillo i Biel Figueras (JxCat)

Junts cuidem Barcelona
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NLes millors
perles

Un home roba el mòbil d’un periodista mentre aquest
estava fent una transmissió en directe i, sense saber-ho, el

lladre ensenya la cara a uns 20.000 espectadors. Ha passat a
Egipte i les imatges han permès detenir l’autor del furt.

Ana Morgade es presenta a una catifa vermella amb un
“vestit”... diferent: una funda portavestits. Ho ha fet

per protestar contra la pressió estètica que pateixen les
dones i ha confessat que ha patit pel seu aspecte físic.

Li retiren la custòdia del seu fill perquè viu a la “Galícia
profunda”. És l’argument que ha fet servir una jutgessa de

Marbella contra una mare gallega, al·legant que dubta que la
criatura pugui ser feliç allà. Ho ha publicat La Voz de Galicia.

Sis mesos amb un telèfon mòbil a l’estómac. Així ha estat
un pres egipci per evitar que els funcionaris de la presó

on està tancat li prenguessin l’aparell. El pres, en Mohamed,
ha hagut de ser operat d’urgència pel greu mal de panxa.

LA FOTOJordi Pujolar/ACN
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Junts demana posar fre 
als supermercats fantasma1

2
Comencen les obres de l’espai 
veïnal del Mercat de Sant Antoni

Tapantoni en marxa: tapa i vi per 
3,50 euros en 37 establiments

Els veïns de Sicília amb Consell de Cent
ja noten el supermercat fantasma

El vídeo viral dels nens de l’Eixample 
anant a l’escola amb el bicibús

El + llegit líniaeixample.cat

3

4

5 Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Eixample no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

Els semàfors

L’espai veïnal Calàbria 66 celebra
el seu sisè aniversari. Ho fa

havent assolit l’objectiu inicial
de ser més que “un hotel

d’entitats” i havent accentuat el
vessant social des de l’inici de la
pandèmia. Ara tenen el repte de

crear una taula comunitària. 
pàgina 10Calàbria 66

L’Institut Municipal de Persones
amb Discapacitat (IMPD) ha

posat en marxa la novena edició
del projecte Comerç Amic sense

Barreres, que servirà per
analitzar l’accessibilitat de les

botigues de la Dreta de
l’Eixample amb Coreixample.

pàgina 14IMPD

El supermercat fantasma que
l’empresa turca Getir ha obert 
al carrer Sicília, al Fort Pienc, ja

s’està fent notar. S’hi veuen
motos i bicis a les voreres,

contenidors de cartó bloquejats 
i camions carregant i

descarregant en doble fila. 
pàgina 18Getir

A les xarxes

@lluisizquierdo: A este Barça contra
Cristiano, Di Maria y Bale le caen 5. A
este Madrid contra Messi, Neymar y Suá-
rez le caen 5.

@324cat: 1 de cada 5 nens i nenes pateix
abús sexual infantil abans dels 17 anys.
D'aquests, el 90% no dirà res fins a l'edat
adulta. És el cas de Marina Guiu.

#AbusosAMenors

@Catinformacio: Crisi oberta entre els
dos socis del govern espanyol per la re-
forma laboral i per la retirada de l’escó al
diputat Alberto Rodríguez.

#CrisiDeGovern #UnClàssicPerOblidar

Safata d’entrada

Barcelona està assolint mà-
xims de col·lapses de tràn-
sit rodat, i això que un

dels objectius de l’Ajuntament
Colau era reduir la contamina-
ció de la ciutat comtal. Recent-
ment, el RACC ha declarat que
una de les causes d’aquests em-
bussos han estat les reduccions
de carrils a la ciutat, un fet or-
denat pel consistori Colau du-
rant la pandèmia, és a dir, quan
pocs conduïen. 
El fet és que s’ha passat de

vies sense problemes en hores
normals, a vies col·lapsades ga-
irebé tothora, i més si hi ha al-
guna urgència, sigui el pas d’u-
na ambulància, els bombers o la
policia, sense esmentar els ac-

Les cues d’Ada Colau
per David Rabadà

cidents. Exemples de vies on
s’ha reduït el nombre de car-
rils a la meitat, o fins i tot a una
quarta part dels trajectes, han
estat la Diagonal, Aragó, Gran
Via o Meridiana, totes elles ar-
tèries fonamentals de la ciutat
per a qui la conegui, però que
ara té milers de cotxes aturats
que estan contaminant molt
més temps. 
Em pregunto dues coses.

La primera és si l’Ajuntament
té un estudi contrastat que

demostri que les mesures
adoptades hagin fet disminu-
ir la pol·lució a Barcelona. I la
segona, si tenen un estudi del
nombre de bicicletes, bus o ta-
xis per cada carril creat amb
reducció de la resta, que jus-
tifiquin les llargues cues de
cotxes amb la seva conseqüent
contaminació i soroll. 
Prego una explicació rao-

nable, contrastada i lògica, i no
pas una d’oliosa, ideològica i
sense dades contrastades.
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Elisenda Alamany
Regidora d’ERC a Barcelona i consellera a l’AMB

“La sensació de sentir-se orgullós
de Barcelona està en risc”

Elisenda Alamany fa un cafè en una
terrassa del carrer de Girona abans
d’entrar a la nova redacció dels diaris
Línia. Amb el caràcter proper i distès
que la caracteritza, afronta una en-
trevista que segur que ja intueix que
començarà amb la pregunta del
moment. Si bé al principi evita mu-
llar-se, a mesura que avança la con-
versa la regidora d’ERC a Barcelona i
consellera a l’AMB es va deixant anar,
fins al punt de parlar tan clar que
trenca amb el que ens té acostu-
mats la política institucional. Gairebé
com si estiguéssim fent aquell cafè
d’abans amb ella, però ara amb una
gravadora damunt la taula i una cà-
mera capturant el moment.

Actualment vostè és la nú-
mero dos d’ERC a Barce-
lona. Ho serà el 2023?

Per a mi el més important és que la
gent sàpiga què és el que està votant
quan posa la papereta d’Esquerra a
l’urna. I a mi m’agradaria que l’Es-
querra del 2023 servís per posar les
bases de la Barcelona del futur. Que
fos el referent institucional de les
transformacions que estan passant

a la ciutat. El més important és cons-
truir aquest projecte. 

D’acord, però li preguntàvem
concretament per la seva posició
en aquest projecte.
La meva feina i la meva aposta du-
rant aquests anys ha estat a Barce-
lona, segueix sent aquí i assumiré la
responsabilitat que toqui quan toqui. 

Això vol dir que està disposada
tant a fer passos endavant com
endarrere a la llista electoral, si és
el que se li planteja?
En el projecte de Barcelona, i torno
a parlar del projecte, el que és im-
prescindible és que hi hagi perso-
nes que puguin connectar amb els
nous referents generacionals que
hi ha a la ciutat, així com amb els
nous actius socials, econòmics i

culturals. A mi m’agradaria desen-
volupar aquesta feina de ser refe-
rent institucional d’aquests canvis,
entre altres coses perquè quan jo
no era a la política institucional els
vaig trobar molt a faltar. I soc a Bar-
celona perquè crec que és on soc
útil. Però aquesta decisió no depèn
només de la meva voluntat.

Podem donar per fet que Ernest
Maragall serà el cap de llista, no?
Per descomptat. Jo miro la Barce-
lona d’avui i les millors coses que li
han passat tenen a veure amb el
cognom Maragall. I em fa l’efecte
que, perquè Barcelona torni a bri-
llar, aquella concepció de la ciutat
hi ha de seguir sent. Per tant, penso
que tenir l’Ernest Maragall encap-
çalant la llista és un valor. 

En el seu últim article d’opinió al
diari Línia, vostè abundava en la
idea que ja ha citat de connectar
amb els nous referents genera-
cionals i citava, per exemple, Bad
Gyal. Creu que la generació de
Bad Gyal pot connectar amb Er-
nest Maragall?
[Riu]Jo crec que el que està en joc el
2023 no és si el candidat té una edat
o una altra. És si recuperem l’orgull
de ser barcelonins i barcelonines. La
sensació de sentir-se orgullós de

Barcelona està en risc. El que neces-
sitem ara són projectes que aportin
solucions per a això. Independent-
ment de si el candidat té una edat o

una altra. És evident que el projecte,
que és col·lectiu, ha de tenir diverses
sensibilitats i diferents perfils que sà-
piguen connectar amb aquesta Bar-
celona d’avui. Però crec que les dues
coses són complementàries i en cap
cas excloents.

Ester Capella ja ha dit que vol
“acompanyar” Maragall, ha sonat
el nom del conseller d’Educació
Josep Gonzàlez-Cambray... Sem-
bla que tindrà competència.
Sí, pot ser. Però torno a dir que l’im-
portant és que cadascú pensi per
què va fer el pas a la política institu-
cional. Crec que tothom ha de tenir

clar quin és el seu propòsit per des-
prés tenir clar quin és el seu llegat. La
meva voluntat, i això no va de quin
número ocupes, ja els he dit que és
treballar per connectar amb els
nous referents generacionals i per-
què la política s’assembli més a les
maneres de fer que existeixen a la
societat d’avui dia. A mi m’agradaria
marxar de la política institucional ha-
vent aconseguit una mica això. 

Ja parla de marxar? Tan d’hora?
Si entenem la política institucional
com una cosa dinàmica i no està-
tica, necessitem contínuament gent
que hi entri i gent que en surti. Jo
crec que això és bo i ho tinc molt
clar. Els que van dissenyar el nostre
passat i els que han marcat excessi-
vament amb receptes caduques o
fallides la nostra política difícilment
poden dibuixar el futur. 

No ha entrat i sortit, sinó que s’hi
va quedar, va dissenyar el nostre
passat... Això es podria aplicar a
Ernest Maragall.
Però fixin-se que, en els moments
que Barcelona ha brillat més, això
ha tingut un cognom: Maragall.
Quan jo parlo de propostes fallides
estic parlant de models que pot re-
presentar el PSC a moltes de les ciu-
tats metropolitanes, per exemple.4 

Arnau Nadeu / Albert Ribas
Fotografia: J. Chichelnitzky

“En els resultats,
els comuns
tenen grans
problemes. 
No apareixen”

“Jo soc
independentista,
però no soc
processista. 
Hem de ser útils”
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3“Situar-se clarament a favor de
la restricció de la immigració és
una necessitat ineludible perquè
ho exigeixen la supervivència de
l’estat del benestar i el manteni-
ment de les condicions de treball
dels treballadors menys qualifi-
cats”. Sap qui ha escrit això?
Crec que sí.

És d’Esquerra i es diu Miquel Puig.
Vostè està d’acord amb aquesta
afirmació?
Me la poden tornar a repetir, fil per
randa?

[Li repetim, detingudament].
El Miquel Puig és un provocador. És a
dir, al seu llibre entenc que no parla
estrictament com a regidor d’Es-
querra. Ho fa lliurement. En aquests
dos anys he après moltes coses del
Miquel Puig, però no estic gens d’a-
cord amb aquesta afirmació. 

Abans que parlàvem de la llista,
amb aquesta mena d’afirma-
cions qui potser no hi veurem el
2023 és ell.
[Riu] És evident que amb el Miquel
Puig tinc coses amb les quals no co-
incideixo, com per exemple la re-
ducció de les taxes universitàries o
això que ara vostès em citen. Però,
en canvi, coincideixo plenament
amb el diagnòstic que fa del model
turístic, que és la tasca que li tenim
encarregada al grup municipal. Per
tant, jo crec que en qüestions com
aquesta de la qual vostès em parlen
hem d’assumir la política amb ma-
duresa. Jo no estic d’acord amb
aquesta afirmació del Miquel Puig,
però no diria que per això cal expul-
sar-lo del grup municipal.

S’ha plantejat?
No. Em referia que la meva concep-
ció de la política no passa per casti-
gar aquells amb qui en alguns casos
puc no estar d’acord. Era una refle-
xió més enllà del cas concret, i en el
marc del projecte.

Parlem del projecte, perquè a Es-
querra veuen Barcelona sense
rumb. Què li donarien vostès?
Actitud. Crec que, en general, a la ciu-
tat hi ha la sensació que hi ha un des-
govern. Per tant, cal començar per
governar bé. I després d’aquesta ac-
titud, el que cal és ambició. Els canvis
que ens planteja l’actual govern de
comuns i PSC no són prou ambicio-
sos. A Barcelona fa falta una transfor-
mació urbanística ambiciosa, més
enllà de l’urbanisme tàctic de l’actual
govern. I millorar els equipaments i
la mobilitat a molts barris.

Creu que hi ha molta diferència
entre el seu projecte per a Barce-
lona i el dels comuns, i que la ciu-
tadania ho percep així?
Amb els comuns podríem estar d’a-

cord amb el diagnòstic, però no
amb els resultats, que no apareixen.
En els resultats, els comuns tenen
grans problemes. I crec que ja no
estem en el temps de les preguntes
ni de les idees de laboratori. És cert
que hi ha una missió principal a Bar-
celona que és protegir l’estil de vida
dels barcelonins i de les barceloni-
nes, però també ho és que cal im-
pulsar la ciutat. No tancar-la, aïllar-la...
I en això jo crec que els comuns no
se n’han sabut sortir.

A Esquerra el que ja no diuen tant
és que el seu projecte també in-
clou que Barcelona pugui ser en
un futur una capital d’Estat.
Nosaltres sempre hem dit que Bar-
celona és la capital de Catalunya,
que és una cosa que sembla que
provoca urticària als partits que ac-
tualment governen la ciutat. Però
no és una cosa discursiva. És a dir,
quan tu tens la concepció que Bar-
celona és la capital de Catalunya i
parles de mobilitat, per exemple,
això té un impacte en les polítiques
que planteges. Quin és el gran
repte de mobilitat que té Barcelona
ara mateix? Potser no és de portes
endins, sinó que potser necessitem
millorar la xarxa de Rodalies. Mol-
tes vegades es diu que Madrid és
un forat negre, però potser no ho
sabem i Barcelona també ho és.
Què té Barcelona per oferir com a
capital de Catalunya als altres?
Doncs, sense anar més lluny, ne-
gociar una millor xarxa de Roda-
lies, engegar des de l’AMB un
desenvolupament definitiu i acce-
lerat dels park&ride... Això és el
que ha d’oferir Barcelona. 

Ens referíem al fet que ara parlen
menys d’independentisme que
fa dos anys.
Nosaltres entenem que el fet que
som independentistes se’ns dona
per descomptat. I que les eleccions
de Barcelona van sobre Barcelona.
Cal anar molt amb compte, perquè
jo crec que la gent de Barcelona no
acceptarà que les eleccions muni-
cipals vagin d’una altra cosa. O que
s’utilitzi la ciutat com el bastió de no
sé què. Sí, evidentment, Barcelona
ha de ser la capital de Catalunya. I
sí, ens agradaria que la governés
una força independentista. Però
alerta: una força independentista

que també sigui barcelonina i que
tingui un projecte per a Barcelona.

Ho diu per Junts això?
[Riu] Parlo de qui té opcions de gua-
nyar a Barcelona. 

Junts no en té?
Avui té 5 regidors.

Avui no és el 2023.
Avui té 5 regidors, insisteixo.

Junts diu que vostès són la crossa
dels comuns i dels socialistes, tot i
que ara sembla que estan lluny
d’aprovar els nous pressupostos.
Nosaltres hem fet una cosa que fins
i tot hi ha gent que li ha costat d’en-
tendre. Després que ens barressin el
pas a l’alcaldia, ens hem arremangat
i hem treballat per la ciutat. I això, en
termes polítics clàssics, és difícil d’en-
tendre, perquè el que esperaria algú
és que féssim una oposició durís-
sima i que li compliquéssim la vida
al màxim al govern. Però vam en-
tendre que, enmig d’una pandèmia,
això no tocava. Hem posat la ciutat
per davant. Però ara...

... Les eleccions són més a prop i
toca començar a desmarcar-se’n.
No, perquè això ho podríem haver
fet des d’un inici. El que veiem és
que, després de dos anys i malgrat
la nostra generositat, el govern no
se n’ha sortit. Aquesta no és la Bar-
celona que vol Esquerra. I per això
ens n’hem de distanciar, perquè no
és el nostre model. I hi falta rumb.

Vostè també diu que on tampoc
hi ha rumb és a l’AMB. També és
culpa dels comuns i del PSC?
Més enllà de culpables o no culpa-
bles, jo crec que el gran problema
de l’AMB és que la ciutadania no sap
ben bé què fa aquesta institució per
a ella. Les competències que té li im-
pedeixen generar comunitat. A mi
m’agradaria que l’AMB s’encarre-
gués dels temes que generen co-
munitat: l’educació, la cultura... I que
fins i tot ens atrevíssim a plantejar
que l’elecció del seu president o pre-
sidenta es votés en unes eleccions.
Els nous temps necessiten una altra
mena d’institució metropolitana. 

El president Pere Aragonès ha dit
que està disposat a obrir aquest
debat per reforçar la governança
metropolitana. Veurem passos en-
davant i, en tot cas, el seu Govern
estarà disposat a tenir un contra-
pès polític metropolità més fort?
No crec ni que aquest terme passi
pel cap del president Aragonès. Pen-
sin que al govern de l’AMB també hi
ha Esquerra. Vull dir que això de con-
trapès polític no sé si s’adiu gaire al
moment actual. I dit això, jo crec que
actualment, si l’alcaldessa de Barce-
lona i, per tant, presidenta de l’AMB

vol exercir un lideratge metropolità,
ho pot fer. Crec que ha d’haver-hi un
lideratge més decisiu. En el tema de
l’ampliació o no de l’aeroport, per
exemple, l’AMB no s’ha posicionat.
És com si l’AMB fos un òrgan gestor
i no polític. I jo crec que hauria de ser
més polític, en el millor sentit del
terme, i ser un actor important a la
política catalana.

Creu que Ada Colau no exerceix o
no vol exercir aquest lideratge?
Jo crec que en el projecte del govern
actual de Barcelona hi ha una visió
de la ciutat tancada en si mateixa. I
una mica aïllada, com si això anés
només de Barcelona. Hi ha moltes
ciutats de l’àrea metropolitana que
ens donem l’esquena, i cal un esforç
per començar-nos a mirar i veure
quins projectes podem compartir,
més enllà de la idiosincràsia de cada
una. O col·laborem entre nosaltres o
difícilment els recursos que tenim
avui podran abastir tota la ciutada-
nia i podran donar l’impuls que cal a
les nostres ciutats. És una urgència, i
això ha d’estar a l’agenda de l’AMB.
Però no crec que actualment hi sigui.

El que encara hi ha a les ciutats de
l’àrea metropolitana és pocs regi-
dors independentistes. Què pot fer
l’independentisme per créixer més
en aquest territori?
Ser útil. Jo soc independentista, però
no soc processista. Això no va de
qüestions identitàries ni de demanar
actes de fe a la gent. Això va de si
canvies les seves condicions de vida
o no. L’independentisme pot fer un
salt en aquest territori si s’atreveix a
modernitzar les institucions i si re-
nova l’agenda de polítiques. És a dir,
si adapta la política a la societat del
segle XXI. Perquè si no, no som útils.
I ho hem de ser. Si som útils, creixe-
rem. A Barcelona, malauradament,
ens van impedir poder-ho demos-
trar. Perquè tot això al final es de-
mostra governant. 

Que el cinturó roig algun dia sigui
del groc de l’independentisme és
un somni inabastable?
Ho diré al revés: veig perfectament
abastable un cinturó groc. Perquè
penso que el PSC ja no reuneix els
grans consensos de país. I això li
acabarà passant factura.<

“Madrid és un forat negre, 
però potser Barcelona també”

[Sobre Miquel Puig 
i la seva tesi de 
limitar la immigració]

“No diria que 
cal expulsar-lo”
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URBANISME4El Programa Su-
perilles, que inclou la creació de
la superilla de l’Eixample, és la in-
versió més gran prevista al pres-
supost municipal de 2022 que ha
proposat el govern d’Ada Colau
i que ja es va entregar dijous pas-
sat a l’oposició. Hi volen destinar
una partida de vint milions d’eu-
ros, la més elevada, seguida de la
que es vol destinar a la reforma
de la Via Laietana, que supera els
quinze milions d’euros.
La superilla de l’Eixample

canviarà la imatge del districte,
que veurà redissenyats quatre
dels seus carrers: Consell de
Cent, Rocafort, Comte Borrell i
Girona. També s’hi crearan qua-
tre places noves, ubicades als
encreuaments del carrer Consell
de Cent amb els carrers Girona,
Comte Borrell, Rocafort i Enric
Granados. L’objectiu del go-
vern municipal és crear un gran
espai verd, sense asfalt (tindrà
un panot sostenible) i pensat

per als vianants. La previsió és
que les obres puguin començar
el juny de l’any que ve i acabin
el primer trimestre de 2023. Si
més no, aquests són els termi-
nis que va anunciar l’Ajunta-
ment quan va presentar el pro-
jecte, el passat mes de març.
A més de la superilla de l’Ei-

xample, el Programa Superilles
també preveu actuacions im-
portants al districte de Sant

Martí. Pel que fa a la resta d’in-
versions previstes per a l’any
vinent, a banda de la reforma de
la Via Laietana, destaquen la
connexió del tramvia i els pro-
jectes d’urbanització de la Gran
Via i l’avinguda Meridiana, en-
tre d’altres. Amb tot, des del
govern asseguren que la volun-
tat és “assolir el màxim con-
sens amb la proposta i donar
marge a les negociacions”.

Aquest és l’aspecte que tindrà la futura superilla de l’Eixample. Foto: Ajuntament

La superilla de l’Eixample, una
de les grans inversions del 2022

EQUIPAMENTS4Les obres de
l’esperat espai veïnal del Mercat
de Sant Antoni ja estan en mar-
xa i es preveu que durin cinc me-
sos. Sembla, doncs, que l’Ajun-
tament complirà el compromís
d’inaugurar-lo durant la prima-
vera de 2022. Des de l’Assemblea
de Joves del barri, una de les en-
titats que més s’ha de beneficiar
del nou local, recorden que es
tracta d’un “espai promès fa qua-
tre anys” però celebren la notícia:
“Estem molt contents”, admeten.
Amb una superfície de 835

metres quadrats, el futur espai es-
tarà situat a la primera planta del
soterrani del mercat i comptarà
amb una zona per a joves, una
aula de cuina comunitària i un
buc d’assaig de música, a més de
sales i despatxos. No només aco-
llirà l’Assemblea de Joves, sinó
que serà el punt de trobada d’al-
tres entitats, com De Veí a Veí.

NO NOMÉS PER A JOVES
El fet d’haver de compartir aquest
espai no acaba de convèncer els

joves. “No és pel fet de compar-
tir-lo amb altres entitats, sinó
perquè seguirem sense tenir un
espai exclusiu per a joves al bar-
ri”, diuen des de l’Assemblea de
Joves, que subratllen que aques-
ta és una demanda “històrica”. 
Per això volen encarregar-se

de gestionar el local, però per
aconseguir-ho primer hauran de
convèncer la resta d’entitats. En
aquest sentit, lamenten que al-
gunes d’aquestes “no les tenen to-
tes” i que “no es refien” de cedir

la gestió als joves. Tot i això, es-
tan disposats a persuadir-les i ja
han començat a formar-se amb
col·lectius d’altres barris per es-
tar preparats per gestionar l’espai.
Pensant en el futur, des de

l’assemblea volen que el nou lo-
cal esdevingui un espai per a
tots els joves del barri, i no úni-
cament per als vinculats a l’enti-
tat. “Volem fer activitats i tallers
en funció del que vulgui el jovent,
i també ens agradaria que sor-
gissin nous grups”, avancen.

Es preveu que els treballs durin cinc mesos. Foto: Ajuntament

Comencen les obres de l’espai
veïnal del Mercat de Sant Antoni

Sant Antoni

Cultura | Descobreixen un mosaic ocult en una botiga 
Les obres en un local situat al número 79 del carrer Diputació han permès descobrir

un mosaic de trencadís ocult durant anys a una botiga de disfresses, tal com ha
publicat el periodista Marc Piquer al compte de Twitter ‘Barcelona Singular’.

Comerç | El Tapantoni encara la tercera setmana
La ruta de tapes de Sant Antoni Comerç, el Tapantoni, continua en marxa i encara la
tercera setmana d’aquesta edició. Va començar el 15 d’octubre i s’allargarà fins al 14 de
novembre. Un total de 37 establiments ofereixen una tapa amb beguda per 3,50 euros.

ANIVERSARI4Calàbria 66 està de
celebració. Aquest mes d’octubre
fa sis anys que l’antiga seu de
l’ONCE es va convertir en un
equipament de barri obert a ve-
ïns i entitats. Mirant enrere, el di-
namitzador de l’espai, Marc Folch,
recorda com des del principi vo-
lien “fugir de la idea d’hotel d’en-
titats, anar més enllà de compar-
tir espais i negociar horaris”. Un
objectiu que ara considera asso-
lit, tot i que reconeix que “sempre
hi ha més camí per recórrer”.
Quan repassa la trajectòria de

Calàbria 66, Folch distingeix en-
tre abans i després de la pandè-
mia. Mentre que la primera eta-
pa va estar més enfocada a la cul-
tura, amb la irrupció de la Covid
es va “accentuar el vessant social”
de l’espai. “En l’últim any i mig
hem fet més feina en clau co-
munitària”, diu Folch, i posa ex-
emples com la confecció de mas-
caretes, l’escoleta o l’impuls d’u-
na “taula comunitària”, projecte
en què es troben immersos ara.
Tot plegat, matisa, sense renun-
ciar a la cultura i l’oci.

Calàbria 66 celebra sis anys
com a equipament de barri

Una imatge de la inauguració de l’espai, ara fa sis anys. Foto: Ajuntament

HABITATGE4La Xarxa d’Habi-
tatge de l’Esquerra de l’Eixample
va aconseguir ajornar el dia 18 el
desnonament de l’Ely i els seus
dos fills, que viuen al número 20
d’Entença (Sant Antoni). 
L’ajornament, però, és només

d’un mes i els activistes prohabi-
tatge alerten que, per al pròxim
llançament, el jutjat ha ordenat
que “es faci servir la força, si és ne-
cessari”. Des de l’entitat recorden
que la veïna va patir maltracta-
ment psicològic per part de la
seva exparella, de qui té una ordre

d’allunyament, durant molts anys,
i que té reconeguda la situació de
vulnerabilitat i està a l’espera d’un
lloguer social, que calculen que no
se li atorgarà “fins al 2024”. Men-
tre no arriba el nou desnona-
ment, els membres de la xarxa in-
tenten negociar amb la propietat,
“un gran tenidor”, i amb els serveis
socials, de qui lamenten que no els
donin cap solució. Amb tot, han
convocat una concentració per al
dia del desallotjament: “No ens
deixarem intimidar per les multes
que hem rebut últimament”.

La xarxa d’habitatge alerta de
la difícil situació d’una veïna

L’Ely, una dona amb dos fills que ha patit violència masclista. Foto cedida
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4El Govern de la Generalitat ha
aprovat recentment el full de ruta
per al desplegament d’infraes-
tructures digitals a Catalunya fins
al 2030, l’anomenat Pla Estratègic
d’Infraestructures Digitals (PEID),
que defineix la xarxa necessària per
potenciar els serveis digitals actu-
als i futurs al conjunt del territori
des de dues perspectives: la cor-
porativa i la de país. 

El PEID s’emmarca en la prio-
rització del Govern, elevada al mà-
xim nivell amb la Vicepresidència de
Polítiques Digitals i Territori que li-
dera Jordi Puigneró, de les infraes-
tructures físiques i digitals com a
clau per fer de Catalunya una nació
digital amb una ciutadania apo-
derada, un territori connectat, una
administració cibersegura, una
economia digitalitzada i una mo-
bilitat col·lectiva i descarbonitzada.

Partint del convenciment que
la connectivitat és un dret social

i econòmic del segle XXI i l’ele-
ment fonamental sobre el qual es
construeix la societat digital amb
igualtat d’oportunitats, el PEID
situa les infraestructures digitals
com a eines bàsiques i estratègi-
ques per assolir la cohesió social
i territorial del país i garantir el des-
envolupament i la competitivi-
tat de la indústria i l’economia en
un mercat i un món cada cop
més global i digitalitzat.

En aquest sentit, les infraes-
tructures digitals considerades pel
PEID són: xarxes fixes i mòbils (ser-
veis de connectivitat); CPD i punts
d’intercanvi de tràfic de dades
(serveis de computació); IoT (ser-
veis smart); xarxa RESCAT (serveis
d’emergències) i xarxes TDT/FM
(serveis de difusió).

OBJECTIUS ESTRATÈGICS
El PEID s’alinea amb els objectius
marcats pel Govern i les adminis-
tracions i entitats locals en el Pac-
te Nacional per a la Societat Digital
(PNSD), però els amplia, els redefi-
neix i els actualitza d’acord amb les
necessitats actuals i els reptes futurs
del país. Tot plegat per establir

l’estratègia i les accions a executar
per assolir-los.

En aquest sentit, el PEID es
marca quatre objectius estratè-
gics. En primer lloc, dotar tot el país
de cobertura de xarxes de nova ge-
neració amb una bona qualitat
de servei. En segon lloc, promou-
re la competència efectiva en xar-
xes fixes i mòbils. En tercer lloc, ha-
bilitar infraestructures que per-
metin la implantació dels nous
serveis digitals. I, per últim, ampliar
la cobertura i les prestacions dels
serveis corporatius via ràdio.

Entre les actuacions proposades
per assolir aquests objectius des-
taca com a prioritària i clau la de
completar la xarxa troncal de fibra
òptica de titularitat pública, una in-
fraestructura que el PEID situa com
a eix vertebral sobre el qual des-

País digital, societat coh
» La Vicepresidència presenta el full de ruta per desplegar els serveis    
» S’invertiran 450 milions d’euros per millorar la connectivitat i afavor       

La connectivitat és un
dret social i econòmic
del segle XXI

Fo
to
: A
CN Un futur millor p

als discapacita

4La transformació digi
si es fa de manera inclus
com pretén el vicepresid
Jordi Puigneró,  també 
oferir a les persones a
discapacitat un accés 
llor al mercat laboral i u
oportunitats més grans d
compliment. Així ho ind
un estudi conjunt de la F
dació Randstad i la UOC

Pàgines especials
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4Vuit dones procedents dels àmbits empresarial,
professional i acadèmic, una iniciativa empresarial
i una iniciativa social han estat recentment guar-
donades d’entre un total de 80 candidatures que op-
taven als Premis DonaTIC 2021. Aquests guardons,
impulsats pel departament de la Vicepresidència,
Polítiques Digitals i Territori, s’inscriuen dins el Pla
DonaTIC, que té com a objectiu prioritari incrementar
la presència femenina al sector tecnològic.

Més concretament, el Pla DonaTIC consta de 4
eixos d’actuació. En primer lloc, fer les TIC atracti-
ves per al talent femení del futur. En segon lloc, vi-
sibilitzar la dona tecnològica i els continguts creats
per dones. En tercer lloc, formar i capacitar digi-
talment tothom. I, per últim, promoure una parti-
cipació plena i efectiva de les dones TIC en la pre-
sa de decisions i l’emprenedoria.

El vicepresident i conseller de Polítiques Di-
gitals, Jordi Puigneró, va presidir l’acte de lliura-
ment dels premis celebrat a mitjans d’octubre co-
incidint amb el Dia d’Ada Lovelace, en què s’ho-
menatja la primera programadora de la història.
Puigneró va destacar “la voluntat del Govern de
visibilitzar i fer créixer el talent tecnològic feme-
ní que hi ha a Catalunya des del Pla DonaTIC“. La
directora general de Societat Digital, Joana Bar-
bany, per la seva banda, va fer la cloenda de la gala.

Des de l’any 2015, els Premis DonaTIC han re-
but un total de 541 candidatures. En compara-
ció amb anys anteriors, en l’edició d’enguany ha
destacat l’augment de candidatures en la cate-
goria revelació, fet que demostra que les noies
cada vegada estan més preparades per compe-
tir al sector digital.

LES PREMIADES, CASOS PRÀCTICS
En la categoria d’emprenedora, la guardonada pels
Premis DonaTIC 2021 ha estat Cristina Corchero
García, doctora en Estadística i Investigació Ope-
rativa, fundadora de l’empresa Bamboo Energy i
líder d’un grup de recerca en l’aplicació de la in-
tel·ligència artificial i els mètodes d’optimització
a l’àmbit de l’energia.

Pel que fa a la categoria d’empresària, la pre-
miada ha estat María Jesús Salido Rojo, enginyera
en Sistemes de la Informació i fundadora i CEO de
SocialDiabetes, una start-up de l’àmbit de Digital
Healthnascuda a Barcelona i que comercialitza una

plataforma digital de reconeixement internacional
per la gestió de la diabetis.

A nivell professional s’ha guardonat Anna
Benavent Navarro, enginyera superior de Tele-
comunicacions i CIO a l’Hospital Parc Taulí de Sa-
badell, des d’on ha desenvolupat un projecte per
transformar i millorar el sistema de salut utilit-
zant les TIC.

Com a acadèmica, la premiada ha estat Alicia
Fornés Bisquerra, doctora en Informàtica i que ha
liderat nombrosos projectes nacionals i interna-
cionals de recerca, amb l’objectiu de millorar el re-
coneixement automàtic de manuscrits textuals i
gràfics, contribuint a la preservació i difusió del pa-
trimoni històric i cultural.

Per altra banda, la divulgadora premiada en-
guany ha estat Maria José Lodeiros Zubiria, lli-
cenciada en Matemàtiques i amb una trajectòria
de més de 20 anys treballant en el món de les TIC. 

Menys experiència però un futur igualment pro-
metedor té la premiada en la categoria revelació:
Isabel García Baños, graduada en Enginyeria Elec-
trònica Industrial i Automàtica i màster europeu
en Enginyeria de Sistemes Informàtics Incrustats,
CEO i cofundadora d’Eways, una start-up dedica-
da a reduir les deixalles electròniques produïdes
als països del nord, i actualment CEO i cofundadora
de Bleta, una altra start-up que pretén eliminar la
bretxa digital a la tercera edat i apropar les noves
tecnologies a la gent gran.

Els Premis DonaTIC 2021 també han guardo-
nat dues estudiants (Marta Bertran Ferrer, uni-
versitària, i Sara Puig Cabruja, d’FP) i dues ini-
ciatives referents: CoE Women on Fairness, d’Everis
Spain, per reduir els biaixos de gènere que per-
petuen els algoritmes, i la tasca d’Enginy-era, una
entitat social que té com a objectiu fer arribar les
TIC a la infància i al jovent vulnerable.<

Més dones al sector tecnològic,
més innovació social

   hesionada
          s digitals futurs de Catalunya

         rir la cohesió social i territorial 

plegar noves tecnologies i serveis
digitals per a la gestió intel·ligent del
territori. En aquest sentit, el pla ra-
tifica el compromís adquirit en el
marc del PNSD de disposar d’un
punt de presència a tots els muni-

cipis de Catalunya i a les zones d’ac-
tivitat econòmica.

També preveu desplegar una
xarxa d’accés a partir de la in-
fraestructura troncal existent per
dotar de connectivitat els punts de

servei de la Generalitat i possibili-
tar així el desplegament de noves
tecnologies com la 5G, la Internet
de les Coses (IoT) o la computació,
i dels serveis intel·ligents que
aquestes possibiliten, com ara la
sensorització i el cotxe autònom i
connectat, entre altres.

El PEID estima en més de 450
milions d’euros la inversió neces-
sària per executar les accions que
proposa per fer de Catalunya un
país cohesionat amb infraestruc-
tures digitals competitives. El fi-
nançament d’aquestes actuacions
previstes s’articularà mitjançant el
pressupost ordinari de la Genera-
litat de Catalunya i els de les qua-
tre Diputacions, els fons europeus
NextGenerationEU i ReactEU, la
contractació corporativa i la col·la-
boració publicoprivada.<

Els fons europeus
NextGenerationEU
ajudaran a finançar-ho

Puigneró: “Volem visibilitzar
i fer créixer el talent tecnològic
femení que hi ha a Catalunya”
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Entreguen les claus del
Xamfrà 317 a les entitats

EQUIPAMENTS4L’eix comer-
cial CorEixample, l’Associació
de Veïns de la Dreta de l’Eixam-
ple i el casal de joves la Dreixa ja
han rebut les claus de l’espai
d’entitats Xamfrà 317, situat a
aquest número del carrer Aragó.
Es tracta del nou equipament ve-
ïnal del barri, que hauran de
compartir les tres entitats i que
entrarà en funcionament a finals
de mes, quan es formalitzi la ces-

sió d’usos de l’espai, detallen
des del Districte. El local dels bai-
xos d’Aragó 317 té una superfície
d’uns cent metres quadrats, amb
una sala polivalent amb capaci-
tat per a quaranta persones, una
oficina i un magatzem. El seu
condicionament ha costat uns
360.000 euros. L’espai forma
part d’una finca que l’Ajunta-
ment va adquirir el mandat pas-
sat per fer-hi lloguer públic.

El Masriera, un espai d’arts
escèniques i audiovisuals?

EQUIPAMENTS4L’Associació de
Veïns de la Dreta de l’Eixample i
la Plataforma Masriera, confor-
mada per més de 2.000 persones
i vàries entitats, van impulsar al
maig una enquesta dirigida a la
ciutadania sobre quin hauria de
ser el futur del Taller Masriera, si-
tuat al número 70 del carrer de
Bailèn, després que l’Ajuntament
l’adquirís durant l’estiu del 2020.
De moment, la proposta més

votada entre les 405 persones

que han participat fins ara a l’en-
questa és, amb 157 vots, que el
temple es converteixi en un espai
d’arts escèniques i audiovisuals.
La segona idea més demandada
és que el futur ús de l’espai sigui,
amb 104 vots, un bar ateneu, lloc
de trobada i de tertúlia; la terce-
ra un espai d’arts plàstiques (108
vots), la quarta una instal·lació
per a activitats musicals (95) i la
cinquena una sala d’actes per a
escoles i entitats (84).

INCLUSIÓ4Són accessibles per
a tothom les botigues de la Dre-
ta de l’Eixample? És el que han
volgut comprovar una quaran-
tena d’estudiants d’arquitectura
de la Universitat Internacional de
Catalunya (UIC) juntament amb
entitats de persones amb disca-
pacitat i comerciants de Corei-
xample, en el marc del projecte
Comerç Amic sense Barreres
(CASBA). Es tracta de la novena
edició d’aquesta iniciativa de
l’Institut Municipal de Persones
amb Discapacitat (IMPD) i de la
tercera que es fa al districte.
La primera sessió del projec-

te va ser a les aules de la univer-
sitat el dia 13, i l’endemà va arri-
bar el moment de sortir al carrer
amb cadires de rodes per com-
provar el grau d’accessibilitat
dels comerços del barri. “Va ser
un exercici de sensibilització per-
què els alumnes es posessin a la
pell de les persones amb disca-
pacitat”, explica la tècnica de
l’IMPD que porta el projecte,
Maria Castells. “La majoria de les
botigues que vam visitar són ac-

cessibles, però algunes tenen un
esglaó a l’entrada o escales. Totes
tenen cosetes a millorar”afegeix. 
Després de la primera anàli-

si, a cada estudiant se li ha as-
signat un comerç i tindrà temps
fins que acabi el quadrimestre, a
finals de gener o principis de fe-
brer, per crear un projecte per mi-
llorar l’accessibilitat de l’establi-
ment. Els projectes que rebin el
vistiplau del professor seran en-
tregats als comerciants. Castells
matisa que l’objectiu és “donar
idees”, ja que per fer realitat les

propostes dels alumnes caldria
consultar un arquitecte titulat, i
recorda que “cada any hi ha sub-
vencions per a comerços per mi-
llorar l’accessibilitat”. A més,
apunta que hi ha millores que no
requereixen obres i que són tan
senzilles com canviar l’organit-
zació dels productes a la botiga.
En aquest sentit, el president

de Coreixample, Xavier Llobet,
manifesta la “bona predisposi-
ció” dels comerciants del barri
per “fer canvis per ser més ac-
cessibles i ajudar qui calgui”.

Sortida per comprovar l’accessibilitat de les botigues. Foto: Ajuntament

Analitzen els comerços del
barri per fer-los més accessibles

Obres | Nou pas per a la connexió del tramvia per la Diagonal
La connexió del tramvia per la Diagonal és una de les inversions principals del
pressupost de 2022 que el govern municipal ha presentat a l’oposició: hi ha 

reservat 9,5 milions d’euros. Es preveu que les obres comencin aquesta tardor.
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BUZÓN DE LA CIUDADANÍA
¿Problemas en tu barrio? ¿Tienes alguna propuesta? 

¿Quieres saber qué hacemos por el Eixample y nuestros vecinos?

Con Aurora Saez y Pedro Sánchez, Consellers de Cs Eixample, 
siempre a disposición de nuestros vecinos

PLA D’ACTUACIÓ ESTRATÈGIC DE 
COL·LABORACIÓ ENTRE CENTRES 

EDUCATIUS I BOTIGUES DE L’EIXAMPLE
En el passat Plenari de Districte, el Grup Ciutadans Eixample va pre-
sentar una iniciativa per dur a terme un PLA D’ACTUACIÓ ESTRATÈGIC
de col·laboració entre els nostres centres d’estudis i el comerç de barri,
una iniciativa que va ser APROVADA UNÀNIMEMENT i que consisteix en:

Que el Govern del Districte, en col·laboració amb els centres d’estu-
dis del districte, impulsi un Pla d’Actuació Estratègic per dotar els bo-
tiguers dels nostres barris d’un règim de sessions mantingudes al
llarg de tot el curs escolar, a fi i efecte de dotar-los dels elements
necessaris per dur a terme la tasca de pujar els productes a la xarxa
i donar la formació necessària perquè sigui una acció de qualitat
en forma i fons. Es tractaria d’un sistema de col·laboració molt
adient, tant pel que fa a l’aprenentatge pràctic d’algunes assigna-
tures pròpies de la Formació Professional i el Batxillerat, com d’una
acció social que redunda en benefici de tots.

LA CONTAMINACIÓ ACÚSTICA A L’EIXAMPLE

Hem pogut constatar que la CONTAMIACIÓ ACÚSTICA és un greu pro-
blema que els nostres veïns de l’Eixample pateixen dia rere dia.
Les dades ens mostren quins són els llocs més afectats i, des de Ciuta-
dans Eixample, no veiem que el Govern de Districte ni l’Ajuntament
posin cap solució per fer un control al respecte.

Des de Ciutadans Eixample hem instat:

Incrementar el nombre de controls de les zones més sorolloses, de
les quals té ple coneixement el Govern de la Ciutat, ja que el nom-
bre de controls realitzats avui dia està resultant insuficient.

Cal actuar ja i des de Ciutadans Eixample no deixarem de requerir el
govern perquè compleixi amb les seves obligacions.

dreta.eixample@ciudaddanos-cs.org
esquerra.eixample@ciudaddanos-cs.org
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En els últims anys, l’Ajuntament
ha accelerat la transformació de di-
ferents mercats de la ciutat, com
per exemple el de l’Abaceria. En
canvi, el de la Sagrada Família –
“el més deixat de Barcelona”, se-
gons el seu president, Juli Lucas–
encara no ha vist cap canvi des de
la remodelació de fa 27 anys. De
fet, Lucas considera que el mercat
del barri ha pagat “la novatada
d’haver estat el primer a renovar-
se en el seu moment”. Ara, però,
això està a punt de canviar: ahir
van començar les primeres obres
d’adequació del mercat.
L’Ajuntament ja va avançar el

mes de març que faria una “gran
millora” al Mercat de la Sagrada
Família entre aquest any i el
2023, que consistiria en una “re-
ordenació” de l’espai i que aniria
lligada a la “remodelació del cen-

tre cívic i el conjunt d’equipa-
ments d’aquesta illa”. Concreta-
ment, la part del mercat que
dona al carrer Mallorca passarà a
formar part del centre cívic. D’al-
tra banda, a la zona que dona al
carrer Provença s’instal·larà un
supermercat, tot i que l’Ajunta-
ment no ho ha confirmat.

DE 200 PARADES A MENYS DE 50
Per poder fer els treballs s’han ha-
gut de concentrar totes les para-
des a l’espai central del mercat,
buidant gran part de l’equipa-
ment. Això ha estat possible per
l’allau de tancaments de parades
que hi ha hagut des de fa gairebé
una dècada. “Aquest mercat s’ha
descuidat molt i, des de fa vuit
anys, les vendes han baixat, molts
paradistes no han pogut seguir
pagant i han acabat tancant”, ex-
plica Lucas, que posa xifres a la si-
tuació: “Abans hi havia 200 pa-
rades i ara no arribem a cin-
quanta”. “I el cost és el mateix”,
afegeix. És a dir, el que abans pa-

gaven entre dos centenars de ne-
gocis ara ho han d’assumir menys
d’una cinquantena de venedors.
Un d’ells és en Joan Gallego,

de la polleria Aviram, que confia
en la instal·lació d’un supermer-
cat “a la planta baixa” perquè “farà
que més gent entri al mercat”,
però també per poder repartir
despeses. En general, els para-
distes veuen amb esperança l’inici

de les obres: “Estarem tots més
junts, al centre del mercat, i farem
més pinya. Serà un mercat més
petit però s’omplirà més”, augu-
ra la Montse Navarro, de la pa-
rada de fruites i verdures Navar-
ro. També clientela de tota la
vida, com la Mercè, veu amb
bons ulls la reorganització de les
parades, que creu que “serà més
còmoda”, mentre que d’altres,

com la Margarida, pateixen per
veure “un mercat massa petit
per ser el de la Sagrada Família”.
Sigui com sigui, tothom coin-

cideix a dir que, tal com subratlla
Lucas, l’actuació arriba tard: “Feia
deu anys que en parlàvem i no
s’ha fet res fins ara”. En aquest
temps d’espera, diu, “tot paradista
s’ha plantejat deixar-ho”. Una
idea que per fi poden descartar.

El contrast de les parades a ple rendiment amb les buides i el cartell que indica l’inici de les obres. Fotos: Línia Eixample

L’hora del Mercat de Sagrada Família
» En marxa des d’ahir les primeres obres per remodelar el mercat del barri, “el més deixat de la ciutat”

» L’equipament ha passat de tenir 200 parades a tenir-ne menys de cinquanta en l’última dècada

Cultura | Vicky Luengo: del barri als Premis Ondas
L’actriu Vicky Luengo, que va néixer a Palma però que va viure la infància i

l’adolescència al barri de la Sagrada Família, ha guanyat el Premi Ondas a la millor
intèrpret femenina de ficció pel seu paper a la sèrie Antidisturbios de Movistar+.

Anna Utiel
SAGRADA FAMÍLIA
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Investiguen un mosso per la
detenció d’un activista al barri
HABITATGE4El 16 de desembre
de 2019, els Mossos d’Esquadra
desallotjaven el local del número
90 del carrer Roger de Flor, al
Fort Pienc, un espai conegut com
el Rec i que aleshores era la seu
del Sindicat d’Habitatge de l’Ei-
xample Dret (SHED). Durant el
desallotjament, un agent de la Bri-
mo va detenir un manifestant a
qui acusava d’haver-lo agredit.
Ara, gairebé dos anys més tard,
l’Audiència de Barcelona ha or-
denat que s’investigui aquest
agent per detenció il·legal: un
vídeo dels fets posa en dubte la
versió del policia perquè no s’hi
observa cap agressió.
Així ho asseguren els magis-

trats de l’Audiència en la interlo-
cutòria del cas, tal com publica
l’ACN. Per tant, la Sala ha orde-
nat investigar no només si la de-
tenció va ser il·legal, sinó també
si l’agent antiavalots va cometre
un delicte de lesions lleus. D’altra
banda, considera que no es pot
atribuir a l’activista, membre del
Sindicat d’Habitatge del Raval, un
delicte d’atemptat, ja que aques-
ta acusació només es fonamenta
en el testimoni del mosso.
La defensa del manifestant

l’ha portat el col·lectiu d’advocats
Alerta Solidària, que insisteix
que la detenció del noi es va fer
“sense motius” i celebra que s’in-
vestigui ara el policia.

SOCIETAT4El supermercat
d’entrega ràpida o supermer-
cat fantasma que l’empresa tur-
ca Getir ha obert recentment al
Fort Pienc ja s’està fent notar.
Contenidors de cartó plens a
vessar i amb muntanyes de cai-
xes per fora, camions carregant
i descarregant –sovint en doble
fila– a la cantonada entre Sicília
i Consell de Cent, i motos i bici-
cletes de repartidors a les vore-
res són les principals conse-
qüències de l’obertura d’aquest
nou negoci.
Així ho explica l’Enric, un veí

del carrer Sicília que viu a l’edi-
fici del costat del supermercat.
“Bloquegen els contenidors de
cartó cada dia, no s’hi pot llen-
çar res”, es queixa. Assegura
que el  personal transporta els
productes en palets de grans
dimensions que sobrecarreguen
i que suposen un perill: “Més
d’una vegada els hi han caigut,
algun dia algú prendrà mal”,
diu l’Enric, que lamenta les con-
dicions laborals “precàries” d’a-
quests treballadors.

Tot i que reconeix que els re-
partidors procuren no causar
gaires molèsties, l’Enric recalca
que el problema és el model de
negoci i la ubicació al centre de
la ciutat. “Tindria més sentit
instal·lar-lo en una nau indus-
trial als afores, però prefereixen
l’Eixample per estar més a prop
de tot i complir la promesa de fer

els repartiments en deu mi-
nuts”, afegeix aquest veí, pre-
ocupat tant pel benestar de la
gent del barri com pel dels tre-
balladors del supermercat. 
De moment, però, no hi ha

solucions damunt la taula. “A
què esperen? Que algú es faci
mal? Que atropellin algú?”, es
pregunta amb indignació.

Denuncien que els contenidors de cartó s’omplen a vessar cada dia. Foto cedida

Els veïns ja noten la presència
del supermercat fantasma

El desallotjament del Rec de finals de 2019. Foto: Twitter (@SHEixampleDret)

Ateneu Fort Pienc | Un cicle per repensar la vellesa
El Centre Cívic Ateneu Fort Pienc va posar en marxa ahir dimarts un cicle
de xerrades i cinema per repensar la vellesa en la societat actual. El tret de
sortida el va donar la periodista Milagros Pérez Oliva amb una conferència.
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Esports Futbol sala | El CFS Eixample goleja per 1-5 l’InterSala Promesas  
El conjunt de Tati Torres està en un gran moment de forma i va tornar a golejar, en aquest 
cas l’InterSala Promesas Zaragoza per 1-5, el passat dia 23. El CFS Eixample encadena 
dues victòries consecutives i dissabte rebrà l’AE Les Corts-UBAE, a qui treu dos punts.    

ClassificacionsCopa Catalunya de bàsquet Lliga EBA 2a de futsal 3a catalana de futbol
Equip

CB Tarragona
CB Valls
EM El Olivar
CB Castelldefels
FC Martinenc B.
CB Roser
CB Salou
SESE
CB Es Castell
UE Sant Cugat
UE Horta
UE Barberà

PG

4
3
3
3
2
2
2
2
1
1
0
0

PC

274
245
324
208
264
252
309
301
331
331
292
243

PF

330
315
332
247
315
287
301
242
305
274
240
186

1.
2.
3.
4.
5.
6.
7.
8.
9.
10.
11.
12.

Equip

CN Caldes
CFS Castellón
FS Castelldefels
FSF César Augusta
AE Penya Esplugues
AECS l’Hospitalet
CFS Eixample
CD La Concòrdia
AE Les Corts-UBAE
Futbol E. Zaragoza
InterSala Promesas
FS Ripollet 

PTS

15
13
11
11
10
10
9
7
7
5
4
3

GC

3
7
9

12
11
7
9
7

10
19
15
22

GF

14
12
23
20
17
9

20
11
11
12
14
11

1.
2.
3.
4.
5.
6.
7.
8.
9.
10.
11.
12.

PTS

15
13
12
12
11
10
10
9
8
7
6
6

GC

6
7
7
7
6
7
6

13
6

11
17
14

GF

13
15
26
9

11
12
9

15
6

13
13
10

1.
2.
3.
4.
5.
6.
7.
8.
9.
10.
11.
12.

Equip

Sant Genís-Penitents
Young T. Badalona
CE Apa Poble Sec
FC l’Esquerra
Penya Anguera
AE La Salut Pere Gol
Fundació P. CE Júpiter
CD Arrabal Calaf
UD Montbau
CD Pomar
CPB Sarrià
At. Piferrer

És possible que Berta Sellarès
(Igualada, 1995) no s'hagi con-
format mai amb una simple
resposta. "Des de petita sempre
m'ha agradat veure-ho tot des
de diferents perspectives, assa-
borir els matisos, indagar, pre-
guntar i escoltar", exposa la
nova base del CB Roser, tècni-
ca de suport als projectes de re-
cerca europeus dels departa-
ments de Dret, Polítiques i Hu-
manitats a la Universitat Pom-
peu Fabra (UPF).
Graduada en Humanitats i

amb un màster en Antropologia,
Sellarès aplica al bàsquet la seva
curiositat universal i fuig de les
veritats absolutes. No creu, per
tant, en l'estadística d'un partit
per determinar si algú ha jugat
bé o malament. "Una jugadora
pot estar desencertada en el tir
i brillant en defensa, i aquest úl-

tim aspecte sol ser invisible per
als números", adverteix. 
L'estadística justa seria in-

finita. "Sempre quedaran coses
per afegir-hi perquè un som-
riure o un crit de suport poden
canviar la dinàmica d'un
equip", continua la base del CB
Roser. Entén el bàsquet com
un esport i un esforç col·lecti-
us on els petits detalls mar-
quen les diferències. 

UNA NOVA AVENTURA
Formada al CB Igualada, on va
créixer durant 10 anys, Sellarès
es va quedar a viure, jugar i tre-
ballar a Barcelona quan va aca-
bar el grau d'Humanitats. Era
2017 i va fitxar pel CB Grup
Barna. "Hi he viscut una etapa
molt bonica amb grans perso-
nes i jugadores. En el seu mo-
ment vam pujar a Copa Cata-
lunya, però últimament sentia
que no podia ser jo mateixa a la
pista i les dues parts vam deci-
dir separar els nostres camins",
detalla. 

"Pel meu caràcter, m'agrada
ser una base que dirigeixi sen-
se imposar res", es retrata. Se-
llarès ha encaixat en l'estil i ne-

cessitats del CB Roser, un equip
equilibrat amb una defensa sò-
lida que gaudeix al contraatac i
pateix més en jugades en està-

tic. Ella vol sumar sempre: fora
de la pista o a la banqueta tam-
bé anima, lidera i li dona una
energia extra a l'equip.   
"La Berta és una base que

tothom voldria tenir a la vida i
al bàsquet. Sap què necessites
en cada moment, quan dir-te el
que toca, riure, alterar-te o cal-
mar-te", la retrata Mariona Tei-
xidó, aler del Joventut Badalo-
na, amiga per sempre i compa-
nya de pis.  
Després del seu retrobament

amb La Nau i el CB Grup Barna,
el passat diumenge i amb derro-
ta per 65-53 després d'una se-
gona part en què només van
anotar 15 punts, Sellarès i les se-
ves companyes no jugaran fins al
7 novembre. Serà quan rebin a
casa el Draft Gramenet. 
"Som un equip en què totes

cuidem de la resta. La influèn-
cia de l'estat d'ànim en les vic-
tòries i derrotes seria un bon
tema per a una investigació...",
planteja Sellarès, sempre ober-
ta a noves recerques.  

Berta Sellarès, base del CB Roser. Foto: Clàudia Vies 

L’eterna recerca de Berta Serrallès
» La nova jugadora del CB Roser és tècnica de suport als projectes de recerca a la Pompeu Fabra

» "Pel meu caràcter, m'agrada ser una base que dirigeixi sense imposar res", es retrata la base

Toni Delgado
FORT PIENC

Equip

CB Igualada
CB Grup Barna
TGN Bàsquet
CB Roser
Draft Gramenet
CB Valls
Joventut Les Corts
CB La Salle Reus
CB Cornellà

PG

4
4
4
3
2
1
1
1
0

PC

279
199
196
244
257
339
213
264
271

PF

315
279
252
290
276
221
195
223
211

1.
2.
3.
4.
5.
6.
7.
8.
9.

No et perdis res: tot l’esport a
liniaeixample.cat
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Víctor Català. Caterina Albert. Obligada
a camuflar-se sota un pseudònim mas-
culí per evitar els escàndols, els judicis i
els prejudicis, Català va ser una autora re-
volucionària. Carme Portaceli s’estrena
com a directora del TNC amb una apro-
ximació a l’enigmàtica autora empor-
danesa a través dels seus contes i escrits.

Al Teatre Nacional de Catalunya (TNC).

Teatre

La Víctor C.
Anna Maria Ricart a partir de Víctor Català

Un secreto al que gritarés el segon àlbum
de Nil Moliner, que s’acaba de publicar.
El cantant de Sant Feliu de Llobregat pre-
senta en aquest nou treball discogràfic
un total d’onze cançons, entre les quals
hi ha dues col·laboracions: Me quedo,
amb Ana Mena, i Se me va, amb Danny
Romero. També hi ha inclòs una cançó
en català, Som ocells.

Música

La crònica francesa és la nova pel·lícula
de Wes Anderson, ambientada en la re-
dacció d’un diari estatunidenc a una ciu-
tat francesa fictícia durant el segle XX, i
presenta tres històries connectades en-
tre elles. Es tracta d’una carta d’amor al
món del periodisme. El film es va pre-
sentar al Festival de Cannes 2021 i va ser
aclamat per la crítica.

Pelis i sèries

La crònica francesa
Wes Anderson

Un secreto al que gritar
Nil Moliner

Jazztrònica
El Jazztrònica Fest & Market és un nou festival de música

que combina jazz i electrònica i que ofereix propostes per
a un diumenge al mes entre octubre i desembre. Es fa al

jardí del Teatre Nacional de Catalunya (TNC), a Barcelona, i
pretén, d’una banda, descobrir nous artistes locals i, de l’al-

tra, acostar al públic artistes internacionals de renom. De
fet, el festival ja va començar el passat 10 d’octubre, amb
un primer diumenge ple de música, però encara en que-
den dos més: el dia 7 de novembre, amb Gilles Peterson i
Mc General Rubbish, i el 5 de desembre, amb Roy Ayers. 

Vicky Luengo (Palma, 1990) va passar gran part
de la seva infantesa i l’adolescència al barri de la
Sagrada Família de Barcelona. Va ser aquí on va

descobrir el seu amor pel teatre, primer com a
afició, apuntada a una extraescolar, i després

com a professió. El seu primer gran treball com
a actriu va ser a l’obra Una història catalana al

TNC, l’any 2013. Després de papers secundaris a
moltes sèries de televisió catalanes i espanyo-
les, l’any 2020 va arribar el seu moment. El pa-
per protagonista a la minisèrie Antidisturbios,

estrenada fa un any a Movistar+, li ha valgut un
Premi Ondas a la millor intèrpret femenina en
ficció. “Estic contentíssima i molt emocionada.

Quina bogeria. Gràcies”, deia l’actriu en assa-
bentar-se que havia estat guardonada. Aquest

moment de felicitat coincideix amb l’estrena de
la nova pel·lícula que protagonitza: El sustituto.

V I C K Y  L U E N G OQUI ÉS?
ÉS FAMOSA PER...

A LES XARXES...

Ser una actriu de moda
Està en boca de tothom per la sèrie ‘Antidisturbios’

Famosos

Guanyar un Premi Ondas
A millor intèrpret femenina en ficció per la mateixa sèrie

Hi ha consens: se’l mereix
La gent la felicita i té ganes de veure la seva nova pel·lícula

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

El David, o Deibid Weirdo, com li agrada
que li diguin, és un preadolescent que veu
el món des d’una perspectiva molt dife-
rent de la de la seva família i no està pas-
sant pel seu millor moment: els seus pa-
res s’acaben de separar, el seu germà gran
ha deixat de parlar-li i no sap per què i, a
sobre, s’ha enamorat per primera vegada
d’una noia de la qual no en sap ni el nom.

Llibres

Baixaré de la lluna en tirolina
Santi Balmes

|Riders Republic
El més nou d’Ubisoft, Riders Republic, és un videojoc d’esports 

extrems i adrenalina, disponible per a PC, PS4 i 5, Xbox i Stadia.
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

ANALITZA

Valora si estàs gastant diners en coses que en realitat 
no et semblen importants i si pots prescindir d’alguna despesa

PROPOSA’T

VALORA

PREESTALVIA

E S T I L S  D E  V I D A

i ECONOMIA

El 31 d’octubre és el Dia Mundial de l’Estalvi des de l’any
1924. Si vols –o, més aviat, necessites– arribar al final d’a-
quest mes havent estalviat uns quants calés, aquí trobaràs

alguns consells per aconseguir-ho.
La millor manera de començar a estalviar és analitzar les te-

ves despeses: quants diners gastes i en què els gastes? Revisar
això t’ajudarà a entendre a on van a parar els teus estalvis nor-
malment. Un cop hagis fet aquesta primera anàlisi, hauràs de
valorar si estàs destinant diners a coses que en realitat no consi-
deres importants i si pots prescindir d’alguna d’aquestes despe-
ses. El següent pas que has de seguir és marcar-te objectius
d’estalvi: estableix la xifra que vols aconseguir estalviar i la data
en què vols arribar a aquesta meta. 

D’altra banda, els experts recomanen posar en pràctica el
“preestalvi”. Preestalviar significa reservar una quantitat de di-
ners (la quantitat que vulguis estalviar cada mes) en el moment
de cobrar. Si tens la sort que t’ho pots permetre i aconsegueixes
acabar el mes sense haver de tocar aquella part dels diners,
hauràs fet realitat el teu objectiu d’estalviar. 

Consells per estalviar diners

Comença fent una anàlisi de les teves despeses mensuals: 
revisa quants diners gastes i a què els destines

Les claus

El següent pas és marcar-te objectius: estableix la xifra 
que vols estalviar i la data en què vols arribar a aquesta meta

Es recomana posar en pràctica el “preestalvi”: 
reserva els diners que vols estalviar en el moment de cobrar
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